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2500 pedagógus mondott fel

7.

Szeged élen jár

Uniós támogatással, 7,5 milliárd forintból csaknem har-
minc települést érintő, regionális hulladékgazdálkodási 
projekt zárult le Szegeden és térségében. Az automata hul
ladékválogatót Mihálik Edvin, Szeged Zöld város programért 
felelős tanácsnoka és Makrai László, a Szegedi Hulladékgaz
dálkodási Nkft. ügyvezetője (képünkön) adta át. 

Cikkünk a 4. oldalon

Botka László: Ne erdő
kivágásával építsen iskolát
a stadionja mellé a püspök

Szeged városa csak azt 
szeretné, ha megmarad-
na a püspöki futballstadi-
on melletti véderdő, épp 
ezért javasolt az  önkor-
mányzat olyan, szintén 
a stadion melletti terüle-
teket, ahol fakivágás nél-
kül felépíthető a katolikus 
iskola. A kormány közbe-
szólt, Szeged viszont bele-
áll a jogvitába.

Á
ll a püspöki futball
stadion mellett hat
hektárnyi véderdő, 
amit a  kormány 

– a várossal nem egyeztet
ve – ajándékba adott a Sze
gedCsanádi Egyházme
gyének, hogy ott katolikus 
iskolát építhessen. Ez egy 
beépítésre nem szánt védel
mi rendeltetésű erdőterület, 
közjóléti rendeltetésű erdő
terület besorolással. Ez a vá
ros egyik utolsó, nagyobb 
méretű egybefüggő erdeje, 

melyet az önkormányzat sze
retne megmenteni attól, hogy 
az építkezés miatt kiirtsák.

Ahhoz, hogy ez erdő ma
radhasson, Szeged önkor
mányzata két dolgot tett:

 megkereste az egy
házmegyét és a kormányhi
vatalt, s tárgyalást kezdemé
nyezett arról, hogy máshol, 

de ugyanúgy a  stadionhoz 
közel épülhessen fel az  is
kola. Konkrét területeket is 
javasolt a  város, ahol nem 
kellene fát kivágni.

 Egyúttal az  ön
kormányzat a  november 
17i közgyűlésen a  város 
településrendezési szabály
zatának módosításával három 

évre megtiltotta volna az átmi
nősítést, változtatási tilalom 
elrendelésével – így mentve 
meg az erdőt. A tilalom elren
delésével az volt a cél, hogy ne 
egy hathektáros erdő helyén, 
hanem más, a stadionhoz kö
zeli területen épülhessen föl 
a tervezett iskolaépület.

Folytatás az 5. oldalon

Botka László elmondta a közgyűlésen, hogy konkrét területeket javasoltak a püspökség-
nek, ahol nem kellene fát kivágni ahhoz, hogy iskola épülhessen. Fotó: Iványi Aurél

A fenntartható jövőért

Szeged e-mobilitási koncepciójának fókuszában elsősorban a tisztán elektromos jármű-
vekkel megvalósuló közlekedés áll. Fotó: Kuklis István 

Sz
e g e d e n 
egyedülál
lóan magas 
az  ország

ban az elektromobilitás aránya, 
mely a közösségi közlekedés 
gerincét jelentő villamos és tro
libuszhálózatnak köszönhető. 
Az önkormányzat már hosszú 
évek óta elkötelezett a fenn
tartható közlekedés mellett, 
amit a fejlesztései is tükröznek. 
A kedvező arány megőrzésének 
alapvető feltétele az infrastruk
túra korszerűsítése. Zöldülő 
városként az éghajlatváltozás 
hatásait mérséklő, karbonsem
leges megoldások, környezet
barát fejlesztések határozzák 
meg Szeged jövőképét.

Részletek a 3. oldalon

Bontási munkálatokkal kezdődött el az Eszperantó utcában 
a Senior Center felújítása. Fotó: Iványi Aurél

Teljesen megújul
a Senior Center

A 
bontási munkálatokkal elkezdődött a Senior Center 
teljes körű megújítása, melynél az önkormányzat – 
más intézményeihez hasonlóan – kiemelten fontos
nak tartja a fenntarthatóságot. A beruházást 151 

millió forint saját forrásból fedezi Szeged városa. A fejlesztés 
részeként földhővel fűtik majd a létesítményt, továbbá nape
lemek segítségével állítják elő az áramot. Szeged elkötelezett 
a zöld és környezetbarát megoldások iránt, így a Senior Center 
korszerűsítése is ezen értékek mentén történik.

Írásunk a 4. oldalon
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Tömegesen szegényedtek el
a többgyerekes háztartások

A leggazdagabb magyaroknak két hónapra jut annyi, 
mint a legszegényebbeknek egész évre.

A
z infláció miatt alig 
nőtt a  magyarok 
átlagos jövedel
mének reálértéke, 

a különböző társadalmi cso
portok között egyre igazság
talanabbul oszlik el a pénz. 
Tavaly a társadalom legsze
gényebb ötöde átlagosan 
fejenként bruttó 1,25 mil
lió forint éves jövedelem
re tett szert, míg a leggaz
dagabb húsz százalék több 
mint 6 millió forintra – de
rült ki a  KSH Háztartások 

életszínvonala című jelen
téséből, amit a Telex elem
zett. Az egyenlőtlenség nö
vekedését mutatja, hogy 
a legszegényebb ötöd jöve
delme infláció alatt, 10 szá
zalékkal növekedett, a leg
gazdagabb ötödé viszont 
infláció felett, 23 százalék
kal. A szegények tehát kicsit 
szegényebbek, a gazdagok 
pedig kicsit gazdagabbak 
lettek 2022ben.

Kiderült: a  szegénység 
kockázata leginkább azokat 

a háztartásokat érinti, ame
lyekben egyetlen felnőtt egy 
vagy több gyerekkel él együtt. 
Őket követi a  három vagy 
több gyerek és két felnőtt 
kombinációja, majd az egy
személyes háztartás. Tavaly 
jellemzően nőtt a  szegény
ség kockázata a  kétgyere
kes háztartásoknál (7,2 szá
zalékról 12,5 százalékra) és 
a három vagy többgyerekes 
háztartásoknál (21,6ről 30,1 
százalékra). Csak ebből a két 
csoportból körülbelül 30 ezer 
háztartás vagy 130 ezer em
ber csúszott bele a szegény
ségbe.

Másfél hónap alatt
2500 pedagógus mondott fel

A státusztörvény beve-
zetése által leginkább 
érintett hat hétben – jú-
lius második felében és 
szeptemberben –  mint-
egy 2500-an mondtak 
fel az állami szektorban 
a tankerületeknél – írta 
cikkében a G7.

A 
portál szerint csak 
kontextusba he
lyezve ítélhető meg, 
hogy a  mintegy 

2500 távozó pedagógus sok 
vagy kevés, és a lap szerint 
azt is csak 2024ben fogjuk 
látni, hogy folytatódike a fel
mondások drasztikus növe
kedésének éves trendje.

Az adatok értékelését ne
hezíti például, hogy a jelentős 
– és egyre jelentősebb – nem 

állami szektorból távozókról 
nincs adat, pedig enélkül 
nem lehet a státusztörvény 
hatását értékelni – írta a por
tál. A státusztörvény viszont 
az egyházi és a magánfenn
tartóknál dolgozó tanáro
kat is érinti, ugyanis náluk 
a munka törvénykönyvét cse
réli le az intézkedés az új jog
viszonyra. Számukra ez nem 
jelent akkora veszteséget, 
mint a közalkalmazottaknál, 
és számos okból valamivel 
jobb pozícióban vannak, de 
a helyzetüket így is negatívan 
érinti.

A G7 adatai szerint 2021
ben országosan összesen 
3738 fő, 2022ben pedig 
5316 fő távozott – ez hatal
mas, 40 százalékos növe
kedés – a tankerületekből, 

az idén július második felére 
és a szeptemberre vonatko
zó, durván 2500as szám 
így jelentősnek tűnik, hiszen 
másfél hónap alatt nagyjá
ból annyian mondtak 
fel, mint a  tava
lyi év fele, és 
a tavalyelőt
ti három
negyede. 
A  magyar 
pedagógu
sok össz
l é t s z á m a 
a 2022/23as 
tanévben a KSH 
adatai alapján mintegy 
140 ezer fő volt – így ehhez 
mérve valóban 1–1,5 száza
lékos az arány.

Bár a  kormányzati nyi
latkozatokból így tűnhet, 

a tanárhiány nem azt jelen
ti, hogy minden tanóráról 
hiányzik minimum egy fél 
pedagógus, és nem is azt, 
hogy majdnem minden osz

tályt összevontak egy 
másikkal, ha

nem azt, hogy 
az  oktatási 
rendszer 
i d ő b e n 
e l ő r e 
h a l a d v a 
egyre ke

vésbé tud
ja biztosítani 

a  megfelelő 
szaktanáritanári ellá

tottságot. A G7 emlékeztet, 
hogy a  részletes adatokat 
már sem a Belügyminisztéri
um, sem a tankerületek nem 
közlik.

Kritikus a helyzet
az egészségügyben

30 ezer szakdolgozó hiányzik  
a rendszerből, további 15 ezer  

távozhat a közeljövőben

Közben több mint negy-
venezer beteg vár arra, 
hogy megműtsék, de ke-
vés a műtőssegéd, akit be 
lehetne osztani.

K
onferenciát tartott 
nemrégiben a  Ma
gyar Kórházszövet
ség, az eseményen 

a Népszava tudósítása sze
rint Balogh Zoltán, a Magyar 
Egészségügyi Szakdolgozói 
Kamara elnöke arról beszélt, 
hogy egyik pillanatról a másik
ra 15 ezer szakdolgozó tűn
het el a rendszerből, ennyien 
vannak ugyanis nyugdíjazás 
előtt. Az  érdekvédő szerint 
már most kritikus a helyzet, 
hiszen jelenleg is 25–30 ezer 
szakdolgozó hiányzik.

Kiss Zsolt, a  Nemzeti 
Egészségbiztosítási Alapke
zelő főigazgatója hozzátette: 
miközben a hazai ellátórend
szerben évi 200 ezer műtétet 
végeznek, további 41 ezer 
500an várnak beavatkozás
ra, közülük 23 ezer 400an 
több mint hatvan napja van
nak a  listán. A  várakozók 
száma januárhoz képest két
ezerrel nőtt, a számuk még 
növekedhet is, mert a pan

démia miatt elmaradt műté
tekből egye többet próbálnak 
előjegyezni.

Hosszú várakozás után, 
júliusban végre megkapták 
az egészségügyi szakdolgo
zók a  régóta ígért fizetése
melést. Pintér Sándor tárcá
ja azonban olyan bravúros 
megoldást választott, hogy 
sokaknak nemhogy emelke
dett volna, épp ellenkezőleg: 
csökkent a bére. A kormány 
azt ígéri, márciusban újabb 
béremelésre kerül sor, ez
úttal viszont már differenci
áltan kaphatják meg a nekik 
járó pluszt a szakdolgozók. 
A Belügyminisztérium javas
lata kitér arra is, hogy az új 
besorolás szerinti bér nem 
lehet alacsonyabb a korábbi 
keresetnél, „kivéve, ha az il
letménypótlék, illetményelem 
megállapításának alapjául 
szolgáló körülmény a  mó
dosítást követően már nem 
áll fenn”. A Független Egész
ségügyi Szakszervezetnél at
tól tartanak, a módosítással 
nem mindenki jár majd jól. 
Szerintük a javaslatból az is 
kiolvasható, hogy nem min
denki kap majd béremelést 
jövő márciusban.

Mészáros Lőrinc és Szíjj László
akár 700 milliárdot is kereshet

az autópálya-koncesszión

T
avaly szeptember elsején vette át 
az állami gyorsforgalmi utak java 
részének üzemeltetését az állami 
Magyar Közút Nonprofit Zrt.től 

egy 35 éves koncesszió keretében a Mé
száros Lőrinc és Szíjj László tulajdonában 
lévő Magyar Koncessziós Infrastruktú
raFejlesztő (MKIF) Zrt. Az eddigi tapasz
talatokból sejthető volt, hogy a konzorci
um kiemelkedően jól járhat, az adófizetők 
már kevésbé. A G7 portál most kiszámolta: 
évente 19,6 milliárd forintos profittal szá
molhat a NERoligarchák cége, azaz 35 év 
alatt 700 milliárd forintos nyereség is ösz
szejöhet Mészároséknak. Az üzlettel több 

pénzt kereshetnek a Fideszközeli körök, 
mint amennyiből a  baloldali kormányok 
idején a Strabag vezette külföldi konzor
ciumok építettek és üzemeltettek autópá
lyákat.

2021 nyarán derült ki, hogy az Orbánkor
mány 35 évre átadná az autópályák üzemel
tetését és a belőlük kitermelt hasznot egy 
koncessziós eljáráson keresztül. A kiírás fel
tételeinek megfelelő pályázókkal a Minisz
terelnöki Kabinetiroda tárgyalt. Rogán Antal 
nemsokára be is jelentette, hogy a pályázatot 
– a papírformának megfelelően – a Mészáros 
Lőrinc és Szíjj László nevével fémjelzett kon
zorcium nyerte el.  

Kitől fognak majd tanulni, ha ilyen mértéket ölt a tanárhiány? Archív fotó: Iványi Aurél 

Az oktatási 
rendszer időben 

előrehaladva 
egyre kevésbé tudja 

biztosítani a megfelelő 
szaktanári-tanári 

ellátottságot.
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Gondosóra

A
lig három hónapja kapta meg, de a gondosóra már 
ötször segített a lakásában egyedül élő, kilencven
éves Erzsikének. Ismerősöm meséli idős édesanyja 
sztoriját, aki egy „kis kockázattal járó rutinműtét” 

mellékhatásaként bénult le fél oldalára. Napjait ágyban fek
ve tölti, de nem akart intézetbe kerülni, inkább vállalta, hogy 
felügyelet nélkül marad saját otthonában. Gyerekei napon
ta háromszor járnak hozzá, besegít egy szakképzett gondo
zónő és egy gyógytornász is. Mosdatják, etetik, kiporciózzák 
a gyógyszereit. Ellátják, amilyen gondosan csak tudják. Job
ban jár, ha otthon marad, ez akkor bizonyosodott be, amikor 
kilenc hónapnyi várakozás után végre fogadta egy másik vá
ros kórháza. Alig került be a rehabilitációs osztályra, Erzsike 
néhány nappal később Covidfertőzést kapott. Elkülönítették, 
egy üres kórteremben nézhette a világoszöld falakat. Azt hit
te, nem éli túl a reménykedve várt „rehabilitációt”. Végül sú
lyos felfekvésekkel, rosszabb állapot
ban került haza.

Erzsikének van ugyan mo
bilja és vonalas telefonja is, 
de azokat már nemigen 
tudja használni, biztonság
érzetet a gondosóra adott 
számára. Amikor egy erős 
front miatt éjszaka rosszul 
érezte magát, vagy amikor el
felejtették vinni az ebédjét, csak 
megnyomta az SOSgombot, és a 24 
órás diszpécserszolgálat riasztotta a családját. A hozzátarto
zók is nyugodtabbak így, ha már nem telik állandó felügye
letre, bármi történik, tizenöt percen belül valaki mindig oda 
tud érni. Áldás a gondosóra, mondja a család. Úgy tűnhet, 
végre egy hasznos program, amivel minden rendben van, de 
ha alaposabban megnézzük, kiderül, hogy mint a NERben 
minden kezdeményezésnek, ennek is megvannak a szép
séghibái.

A 2025 végéig megvalósuló projekt összesen 109 milliárd 
forintba kerül. Nem olcsó, de mi ez például ahhoz az 1260 
milliárdhoz képest, amit Orbánék az elmúlt 12 évben a sport
ba pumpáltak? A gondosóra finanszírozását az Európai Unió 
biztosítja, már több mint háromszázezren regisztráltak rá, 
másfél millió 65 éven felüli választópolgár kaphatja meg rá
szorultság vizsgálata nélkül, térítésmentesen. A SIMkártyát 
tartalmazó, így a felhasználó GPSkoordinátáit is érzékelő 
kínai kütyü beszerzése ekkora tételben bomba üzlet lehet. 
A szolgáltatást ráadásul a NER egyik udvari beszállítója, a 4iG 
Nyrt. biztosítja – a cég többségi tulajdonosa Mészáros Lőrinc 
korábbi jobbkeze, Jászai Gellért. Nem sok jót ígér az sem, 
hogy Orbán propagandaminiszterénél, Rogán Antalnál futnak 
össze a projekt szálai. Sokan attól tartanak, hogy a 2026os 
választásokra kiépülő rendszert az illiberális rezsim hatalma 
megtartása érdekében kampányüzeneteinek közvetítésére is 
felhasználhatja majd. Hogy a Fidesznek ilyen téren sincsenek 
gátlásai, arról a pandémia idején a védőoltások kapcsán már 
megbizonyosodhattunk. Nem fognak önmérsékletet tanúsí
tani a jövőben sem. Ami a csövön kifér – ígérte újraválasztá
sakor az örökös pártvezér a következő kampányra.

Szakértők szerint ilyen hatalmas összeget okosabban is 
el lehetett volna költeni a rászorulók számára valódi segít
séget nyújtó szolgáltatásokra. Amíg minden télen tucatjával 
halnak fagyhalált idősek fűtetlen otthonaikban, amíg megfe
lelő ételre sem mindig telik nekik, addig az igazából senkiről 
sem gondoskodó gondosóra nem több a kiválasztott cégnek 
kivételes üzleti lehetőséget biztosító, drága jóléti program
nál. A segélyvonal végén ugyanis nem egy igazi támogatást 
biztosítani képes szociális intézmény vagy karitatív szerve
zet, csupán egy eszköztelen diszpécserszolgálat fogadja 
a hívásokat.

Hollósi ZsoltA fenntartható jövőért
Szeged elkötelezett az e-mobilitás mellett

Szeged kiemelkedik az országban azzal, hogy rendkívül magas a közösségi közlekedésben az e-járművek, valamint 
az e-rollert és kerékpárt használók aránya. Fotó: Kuklis István 

Szegeden az e-mobilitás ma is magas aránya a kö-
zösségi közlekedés gerincét jelentő villamos- és 
trolibuszhálózatnak köszönhető. A  kedvező arány 
megőrzésének alapvető feltétele az infrastruktúra 
korszerűsítése. Zöldülő városként az éghajlatválto-
zás hatásait mérséklő, karbonsemleges megoldások, 
környezetbarát fejlesztések határozzák meg Szeged 
jövőképét.

E
lfogadta a városi köz
gyűlés Szeged emo
bilitási koncepcióját. 
Az  elektromobilitás 

fogalma alatt az elektromos 
hajtású járművekkel – elekt
romos roller és kerékpár, 
nagyvasút, tramtrain, villa
mos, trolibusz, elektromos 
autóbusz – való helyváltoz
tatást értjük. Szeged önkor

mányzata már hosszú évek 
óta elkötelezett a  fenntart
ható mobilitás mellett. Mi 
sem mutatja ezt jobban, mint 
hogy öt éve az Európai Bizott
ság CIVITAS Legacy Award díj
jal ismerte el a város fenn
tartható közlekedés terén 
végzett kitartó munkáját.

Szeged emobilitási kon
cepciójának fókuszában 

elsősorban a tisztán elekt
romos járművekkel meg
valósuló közlekedés áll. 
Szegeden 2012 és 2022 
között harminc százalékkal, 
60 ezer fölé nőtt a személy
gépkocsik száma. A tisztán 
elektromos és a hibrid haj
tás a 2010es évek közepé
től kezdett elterjedni, 2022
re Szegeden 0,7 százalékos, 
illetve 4,1 százalékos rész
arányt elérve, mely 445, 
illetve 2488 autót jelent 
a 60 ezres járműállomány
ból. A PlugShare adatbázisa 
szerint negyvenhárom elekt
romosautótöltőhely találha
tó Szegeden, amelyek túl
nyomó többségét áruházak, 

üzletek telepítették a saját 
parkolójukba.

Szegeden jelentős az emo
bilitás szerepe a  közösségi 
közlekedésben. A helyi közös
ségi közlekedésben az SZKT 
44 villamos, 54 trolibusz és 
12 autóbusz járművel rendel
kezik; utóbbiak villamos és 
trolibuszpótlási feladatokat 
látnak el. Az  IkarusSkoda 
trolibuszokból nyolc akkumu
látoros önjáró üzemre is ké
pes hét kilométer hatótávval. 
2024ben négy, 50 kilométer 
önjáró üzemre képes SOR 
trolibusz érkezik. A Volánbusz 
83 autóbuszt üzemeltet, ame
lyek közül nyolc a Zöld Busz 
Programban beszerzett BYD 
elektromos autóbusz, a többi 
dízel vagy CNGüzemű.

Az önkormányzat követ
kezetes kerékpárosbarát 
közlekedéspolitikájának kö
szönhetően rendkívül elter
jedt Szegeden a  kerékpár
használat. 2021ben, először 
próbaüzemként jelent meg 
Szegeden a Lime erollermeg
osztó szolgáltatás, amelynek 
logisztikai hátterét az SZKT 
biztosítja. 2023. augusztus 
eleji adatok szerint átlagosan 
330 megosztott elektromos 
roller és 66 elektromos ke
rékpár üzemelt, amelyekkel 
az  év addigi időszakában 
összesen 290 ezer utat tet
tek meg, csaknem 420 ezer 
kilométer hosszban.

Napjait ágyban 
tölti, de nem akart 
intézetbe kerülni, 
inkább vállalta, 
hogy felügyelet 

nélkül marad saját 
otthonában.
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Sajtótájékoztatón mutatta be Mihálik Edvin, Szeged Zöld város programért felelős tanács-
noka és Makrai László, a Szegedi Hulladékgazdálkodási Nkft. ügyvezetője az automata 
hulladékválogató működését. Fotó: Iványi Aurél

Szeged mindig is élen járt
a szelektív hulladékgyűjtésben

Már újrahasznosítják a Szegeden keletkezett  
szemét közel felét 

A Szegeden megtermelt különféle háztartási hulla-
dékok közel felét már újrahasznosítják annak a 7,5 
milliárd forintos beruházásnak köszönhetően, amely 
az elmúlt években valósult meg az Európai Unió tá-
mogatásával. A program legnagyobb és legfontosabb 
eleme az a hulladékválogató üzem, amiben Szeged és 
huszonhét környező település évi 55 ezer tonna ház-
tartási hulladékát dolgozzák fel.

Sz
e g e d e n 
2007 óta 
gyűjti a  la
kosság sze

lektíven a hulladékot, jelen
leg évente mintegy 8 ezer 
tonna ilyen jellegű, újrahasz
nosítható hulladék érkezik 
feldolgozásra a Sándorfalvi 
úti üzembe.

Ezzel párhuzamosan 55 
ezer tonna háztartási hulla
déknak is ez a végállomása, 
ám a cél az, hogy ebből mi
nél kevesebb kerüljön Sze
ged „szemétdombjára”, ami 
jelenleg már negyven méter 
magas, és néhány év múlva 
eléri azt a méretet, hogy to
vább már nem deponálhat
nak itt szemetet.

Ezért is fontos, hogy a ház
tartási hulladék minél nagyobb 
részét sikerüljön feldolgozni, 
újrahasznosítani. Erre jött lét
re a most zárult uniós program 
keretében felépült automata 
hulladékválogató, hogy a be
érkező háztartási szemétből, 
amit odahaza nem válogattak 
szét, még újabb húszszázalék
nyi hasznos anyagot nyerjenek 
ki és juttassák vissza a gazda
sági körforgásba.

A projektzárón Mihálik 
Edvin, Szeged zöld ügyekért 
felelős tanácsnoka elmondta, 
az önkormányzat elkötelezett 
a klímaváltozás elleni küzde

lemben. Megemlítette, hogy 
a magyarországi nagyvárosok 
közül nálunk a legjelentősebb 
a kerékpárral vagy közösségi 
közlekedéssel munkába já
rók aránya, jelentősen javult 
a szegedi levegő minősége 
azzal, hogy Európa legna
gyobb geotermikus távfűtési 
programja valósult meg a vá
rosban az elmúlt években.

– Fontos környezetvédel
mi kérdés az is, hogy a Szege
den és a környező huszonhét 
településen megtermelt sze
métből mennyi kerül a Sán
dorfalvi úti hulladékhegyre, és 
mennyit tudunk visszaforgat
ni, újrahasznosítani. Ez a 7,5 
milliárdos, uniós támogatás
sal megvalósult projekt nagy 
lépés abba az irányba, hogy 
minél több hulladékot haszno
sítsunk. Szeged ebben is élen 
jár a hazai nagyvárosok közül 
– ismertette a tanácsnok, aki 
elmondta, a beruházás legje
lentősebb eleme a hatmilliárd 
forintból felépült, 5300 négy
zetméter alapterületű auto
mata hulladékválogató üzem. 

Az üzem számítógépes 
vezérlésű automata válo
gatóberendezésekkel újra
hasznosítható anyagokat 
válogat ki a kommunális hul
ladékból. Leválaszt fémet, 
PETpalackot, háztartási és 
szépségápolási műanyag 

palackot, valamint papírt. De 
a szerves anyagoktól mente
sített, anyagában már nem 
hasznosítható csomagolási 
hulladékokból másodlagos 
tüzelőanyagot is előállít, amit 
értékesítenek. Az új gépsor 
beüzemelésével egyharma
dával csökkent a  depóba 
lerakott szemét mennyisége.

A projekt részeként Sze
geden mintegy 30 ezer, 
a többi településen további 
25 ezer, a papír, műanyag 
és fémhulladék szelektív 
gyűjtésére szolgáló kukát 
osztottak ki az  elmúlt idő
szakban. Szőregen, a Magyar 
utcában új hulladékudvar 
épült, Röszkén és Balástyán 
hulladékszigeteket alakítot
tak ki, rakodógépeket, va
lamint öt új hulladékszállító 
járművet is vásároltak.

Szegeden a lakosságtól, 
illetve a hulladékudvarokon 
begyűjtött szelektív hulladék, 
a visszagyűjtött csomagoló
anyagok, valamint az építési 
hulladék aránya 18 száza
lék. Az új üzemben további 
több mint húszszázaléknyi 
anyagot válogatnak ki, mely 
anyagában újrahasznosítha
tó. Így már jelenleg is teljesí
tik a 2026ban életbe lépő, 
35 százalékos arányt előíró 
uniós szabályt.

– Szeged mindig is élen 
járt a szelektív hulladékgyűj
tésben, a  városban az  ezt 
segítő szemléletformálást 
az  1990es évek közepén 
kezdtük az  általános isko
lákban – mondta a projektzá
rón Makrai László, a Szegedi 
Hulladékgazdálkodási Nkft. 
ügyvezetője.

AZ ELI ÚT A 2014–2020-AS UNIÓS 
TÁMOGATÁSI CIKLUS LEGNAGYOBB 

ÖNKORMÁNYZATI BERUHÁZÁSA

A 2014–2020-as uniós költségvetési ciklus 
legjelentősebb önkormányzati beruházása 
során 1100 méteren új út épült Béke-
telepen, ami Rókust és az Északi város-
rész lakótelepeit kapcsolja össze az 
5-ös főút bevezető szakaszával, az ELI 
lézeres kutatóközponttal és a bevásárló-
központokkal. A bruttó 4,3 milliárd forintos 
fejlesztés több ezer ember életét könnyíti 
meg, köztük az 5-ös út mentén található 
iparterületen dolgozó 3500-4000 ember 
munkába járását is.

A projektben összesen 2840 méteren útfel-
újítás történt, 1100 méteren új út, 4420 méteren
kerékpáros létesítmény készült, 6703 méteren

kiépült a csapadékvíz-elvezetés, és 2 zápor-
tározó létesült. Ahogyan az önkormányzat a 
gazdaságfejlesztő beruházások során mindig, 
ezt a fejlesztést is a Zöld város programhoz 
illeszkedve valósította meg: a közösségi 
közlekedés és kerékpáros infrastruktúra fej-
lesztése mellett 160 fát és 1100 cserjét ültettek. 

A munkálatok 2022 márciusában kezdődtek, és 
közel másfél év alatt, határidőre elkészültek.

BEFEKTETÉS A JÖVŐBE

Európai Regionális
Fejlesztési Alap

Az utak a „Szeged, ELI lézerközpont közlekedési 
kapcsolatok javítása” elnevezésû, TOP-6.1.5-16-SG1-
2018-00001 számú projekt keretében újultak és 
épültek meg, amelyre összesen 4,3 milliárd forint uniós 
támogatást fordított a szegedi önkormányzat. 

Szeged városa teljes egé-
szében önkormányzati 
forrásból, 151 millió fo-
rintból újítja fel a Senior 
Centert az  Eszperantó 
utcában.

– Az önkormányzat számára 
kiemelten fontos, hogy a vá
rosban élő idősek tartalma
san, szép környezetben, jó 
közösségben tölthessék el 
a szabadidejüket, ezért igyek
szünk ehhez minden támo
gatást megadni –  mondta 
a helyszínen Binszki József. 
A várospolitikai alpolgármes
ter hangsúlyozta: az önkor
mányzat nagy gondot fordít 
a  szociális intézményrend
szerének korszerűsítésére. 
Nemrégiben újította fel a vá
ros a Kálvária sugárúti idő
sek otthonát, sorra szépül
tek meg a nyugdíjasklubok, 
sőt még egy új is épült. Binsz
ki elmondta: mint ahogy más 
városi intézményeknél, úgy 
a Senior Center felújításánál 

is az energetikai felújítás lesz 
az  elsődleges. Az  előzetes 
számítások szerint a korsze
rűsítés után a Senior Center 
energiafelhasználása az ed
digi harmadára csökken.

A következő hat hónap
ban többek között két hőszi
vattyút, tizenhárom hűtőfűtő 
klímakonvektort, komplett 
napelemes rendszert és új 
nyílászárókat is telepít a köz
beszerzésen nyertes kivitele
ző, a Kikom Konstrukt Kft. 

Repka Richárd, a szegedi cég 
projektvezetője elmondta, je
lenleg bontási munkálatokat 
végeznek az épületben.

– Szeged ismét bebizo
nyította, hogy az összefogás 
városa. Amikor bezártunk, 
azonnal a segítségünkre siet
tek a város intézményei, így 
sikerült megoldani közel har
minc nyugdíjasklubunk folya
matos működését – mondta 
Tóth Ildikó idősügyi referens, 
a Senior Center vezetője.

Tetőtől talpig megújul
a Senior Center

Földhővel fűtik, és napelemekkel termelik majd az áramot

Binszki József alpolgármester és Tóth Ildikó idősügyi re-
ferens tájékoztatta a sajtó munkatársait a Senior Center 
felújításáról. Fotó: Iványi Aurél
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Aranytól a gránitig
Díszdiplomás és pályakezdő pedagógusokat köszöntött Szeged

Díszdiplomás és pályakezdő pedagógusokat köszön-
tött Szeged városa nevében Binszki József alpolgár-
mester a városházán. Idén összesen 82 olyan pedagó-
gus kapott díszoklevelet, aki fél évszázada vagy még 
régebben vette át a tanári diplomáját.

– Nincs annál nagyobb fele
lősség és értékesebb munka, 
mint amikor valaki a közös jö
vőnket tanítja, gyermekeink 
fejlődéséről gondoskodik. 
A  gyerekként az  iskolában 
átélt élmények határozzák 
meg, hogy mivé leszünk 
– kezdte köszöntőjét Binszki 
József. A várospolitikai alpol
gármester elmondta: Szeged 
országosan is kiemelkedő si
kerei nagyrészt annak kö
szönhetőek, hogy a városnak 
egyedülálló tanári gárdája 
volt és van.

– Szeged az összefogás 
városa. Városunkban erő
sebb és összetartóbb a kö
zösség, mint bárhol az  or
szágban. Az emberek jobban 
odafigyelnek egymásra, job
ban törődnek egymással. Ez 
a közösségi életérzés pedig 
a  nevelésből fakad. A  kö
zösség megtartó ereje olyan 
ajándék, ami semmi más
sal nem pótolható. Szeged 
egyedülálló közösségének 
köszönhető, hogy a maihoz 
hasonló válságos időkben 
sem esünk kétségbe. Össze
kapaszkodunk, jó szokása
inkat, hagyományainkat és 
közösségünket megerősítve 
felülkerekedünk a bajon. Ezt 
az  összetartást önöktől ta
nultuk, és önöktől tanulják 
most a gyerekeink – hangsú
lyozta az alpolgármester, aki 
SzentGyörgyi Albert szavait 
idézte, aki szerint olyan lesz 
a jövő, mint amilyen a ma is
kolája.

– Én ezt továbbgondolva 
úgy mondanám, olyan lesz 

a  jövő, mint a  ma pedagó
gusa. Óriási felelősség ez, 
hiszen önökön múlik az or
szág jövője. Ezt a  munkát 
nem lehet eléggé megbe
csülni. Fontos, hogy a lehető 

legnagyobb megbecsülést 
kapják azok, akik ezt a nehéz 
és felelősségteljes, de an
nál szebb pályát választják. 

Mi minden évben díjazzuk 
a tehetséges diákjainkat és 
az őket felkészítő tanárokat. 
Külön ösztöndíjjal jutalmaz
zuk a szociálisan rászoruló 
tehetségeket. A  gyerekek 
tanévkezdési támogatását 
15 ezer forintra emeltük. 
Az elmúlt időszakban sorra 
újítottuk fel a bölcsődéinket, 
óvodáinkat, és még a tőlünk 
elvett iskoláknak is segítsé
get nyújtunk, hogy minél jobb 
körülményeket teremtsünk 
a  pedagógusoknak a  gyer
mekeink neveléséhez, taní
tásához. 

– Szeged ereje és sikere 
a kiváló oktatásban és isko
láiban rejlik. Az  iskolában 
megszerzett tudás az, amit 
senki sem vehet el tőlünk 
–  mondta Binszki József, 
aki megköszönte a díszdip
lomásoknak, hogy az életü
ket a gyermekek nevelésé
re, oktatására szánták, és 
megköszönte a pályakezdő 
pedagógusoknak, hogy most 
átvállalják ezt a munkát. 

A díszdiplomások nevé
ben Tóthné Gera Ágnes vas
diplomás, életműdíjas peda
gógus mondott köszönetet, 
aki évtizedeken át tanított 
a szőregi Kossuth Lajos Ál
talános Iskolában, ahonnan 
címzetes igazgatóként vonult 
nyugdíjba.

Tóthné szerint Szeged 
városa mindig elkötelezett 
volt az oktatásügy iránt. El
mondta: követi a médiában, 
hogy a város a nehéz gazda
sági helyzete ellenére sorra 
újította fel az elmúlt években 
az óvodáit, iskoláit. Arról is 
beszélt, hogy az oktatáspo
litika részéről mindig voltak 
elvárások, de régen nem 
voltak kőbe vésett tananya
gok, minden tanár számára 
adott volt az alkotói szabad
ság. „Ma egyentankönyvből 
egyentananyagot tanítani és 
tanulni nem egy leányálom” 
– hangsúlyozta a  vasdiplo
más pedagógus.

Binszki József várospolitikai alpolgármester adta át a dísz-
diplomákat. Fotók: Kuklis István

A díszdiplomások nevében 
Tóthné Gera Ágnes vasdip-
lomás, életműdíjas pedagó-
gus mondott köszönetet.

82 díszdiploma

Idén arany díszoklevelet (50 éve kapta a diplomáját) 
36an, gyémánt oklevelet (60 éve) 28an, vas oklevelet 
(65 éve) tízen, rubin oklevelet (70 éve) heten kaptak, 
gránit oklevelet (75 éve) pedig egy pedagógus vehetett 
át. Az önkormányzat minden díszdiplomásnak 25 ezer 
forint elismerést nyújtott át a díszoklevél mellé.

Idén 25 óvodapedagógus és 28 általános és közép
iskolai tanár kezdte a pályáját a város nevelésioktatási 
intézményeiben.

Botka László: Ne hat hektár erdő
kivágásával építsen a püspök
fociiskolát a stadionja mellé

Folytatás az 1. oldalról

A püspökség azt mondta, 
megfontolja a Nagy Sándor 
városfejlesztési alpolgármes
ter vezette szegedi küldöttség 
javaslatait. November 16án 
éjjel azonban Orbán Viktor 
nemzetgazdasági szempont
ból kiemelt jelentőségűvé 
nyilvánította az iskolaépítést, 
és elrendelte a Magyar Köz
lönyben, hogy ezen a terüle
ten „nem alkalmazható a vál
toztatási tilalom” – így iktatva 
ki a szegedi erdővédelmet.

A november 17i köz
gyűlésen Botka László pol
gármester elmondta, 
a  kormány nem 
tilthatta volna 
meg, hogy 
közbelép
jenek, „ha 
kell ,  ak
kor bele
állunk egy 
jogvitába is. 
Szeretnénk, ha 
megépülne ez az is
kola, több helyre is felhívtuk 
a figyelmet, ahol ezt meg le

hetne tenni”. A polgármes
ter azzal érvelt, hogy mivel 

kétharmados jogsza
bály utalja kizá

rólagos ön
kormányzati 

hatáskörbe 
a  telepü
lésrende
zési kér

d é s e k e t , 
ezért a  vá

r o s v e z e t é s 
kész arra, hogy 

a szükséges jogi lépéseket 
megtegye.

A közgyűlésen Nagy 
Sándor városfejlesztési al
polgármester cáfolta, hogy 
a kormány felajánlotta volna 
más területen az erdősítést. 
Botka László pedig elmond
ta: a  közgyűlés városüze
meltetési bizottságában 
megszavazták a fideszesek 
az előterjesztést, azaz, hogy 
ezen a  területen maradjon 
meg az erdő, és ne lehessen 
itt építkezni. A közgyűlésen 
viszont már ez ellen szavaz
tak a fideszesek. A többség 
azonban támogatta a  hat
hektáros erdő kivágását 
megakadályozni próbáló ja
vaslatot a településrendezé
si szabályok módosításával. 
Így a testület változtatási ti
lalmat rendelt el azon a püs
pöki futballstadion melletti 
területen.

Botka László: Nem értem 
a szegedi Fideszt és püspökét

„Szeged iskolaváros, az elmúlt kettő évtizedben, polgár
mesterségem alatt több tucat iskolát újítottunk fel, 2013 
óta is, amikor a Fidesz minden iskolát elvett a helyi kö
zösségektől és államosított. A magyar közoktatás színvo
nala romlott azóta. Ebben a vitában arra tettünk javasla
tot a kormánynak, a püspökségnek, hogy ne hat hektár 
városi erdő kivágásával építsen a püspök az adófizetők 
pénzéből, állami földön saját fociiskolát a stadionja és 
szállodája mellé, hanem a néhány száz méterre találha
tó egyéb, nem használt állami telkeken, ahol nincs erdő. 
Normális, európai, szegedi, 21. századi gondolkodással 
nem értem a szegedi Fideszt és püspökét. Mi az élhető, 
szolidáris, zöld Szegedben hiszünk” – írta az ügy kapcsán 
a Facebookoldalán Botka László polgármester.

Szeretnénk, 
ha megépülne 

ez az iskola, több 
helyre is felhívtuk 

a figyelmet.

Botka László
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Megjelent Szilasi László hetedik szépirodalmi kötete, a Saját élet. 
A könyv szegedi bemutatóján a szerzővel Klajkó Dániel PhD-hall-
gató beszélgetett a regény megszületéséről, az író családjáról és 
az emlékezésről. 

Sz
ilasi László, a szege
di egyetem Magyar 
Irodalmi Tanszék 
idén  Szegedért 

Emlékéremmel kitüntetett docense 
az elmúlt évtizedben irodalomtörté
nészből fokozatosan a város első szá
mú kortárs írójává vált. Sorra jelentek 
meg és arattak kritikai és közönség
sikert regényei, számos díjjal ismer
ték el írásművészetét. Legújabb köte
te, a Saját élet a hetedik regénye, de 
elkészült már a nyolcadik is. 

Mindennap 18 óra 48-kor

– A Saját élet önéletrajzi indíttatá
sú világot épít fel első látásra, aztán 
mintha tompítaná az élét, átértel
mezné az Egy nap (Alföldi történe
tek) című második rész. A kötet cí
mét viselő első rész a születés előtti, 
körüli, a gyermekkori és az öntudat
tal bíró felnőtt férfi emlékeit gyűjti 

egybe, míg a második ugyanennek 
a családnak mondja el egy napját. 
Egy napba az egész életet belesűríti 
– összegezte az alapvető tudnivaló
kat Klajkó Dániel. A szerző korábbi 
interjúira utalva felvetette: amióta 
túlélte a Luther kutyáiban megírt 
agytumort, édesanyja tavaly bekö
vetkezett haláláig mindennap be
szélgettek, mindig felolvasott neki 

az éppen készülő regényéből rész
leteket.

– Agydaganatom után minden
nap 18 óra 48 perckor fel kellett hív
nom anyukámat, hogy elmondjam 
neki: még mindig nincs agydagana
tom újra. Ezeket a telefonbeszélge
téseket kihasználtam arra is, hogy 
beszámoltam neki az  életemről. 
Később volt egy olyan időszak is, 
amikor történetekkel dicsértem sze
génykémet. Nagyon örült neki. Ezt 
a regényt teljes egészében felolvas
tam neki a rövidebb második rész, 
az  Egy nap kivételével, ami már 
a halála után keletkezett. Elégedett 
volt vele, de természetesen minden 
történetre másképpen emlékezett. 
Nagyon szorgalmas emlékező volt. 
Mindenre azt mondta: megtanítot
ták neki, hogy az irodalom szép. Azt 
kérdezte: az én könyveim miért nem 
szépek – mesélte Szilasi László.

Beszélgetőpartnere kiemelte: 

az  anya karaktere azért is meg
határozó a  regényben, mert egy 
nagyon megrázó tapasztalat kap
csolódik hozzá. A  gyerek Szilasi 
László, amikor agyhártyagyulla
dás miatt élethalál között lebeg, 
az anya fohászkodik az Úristenhez, 
de nem azért, hogy a gyermeke élet
ben maradjon, hanem azért, hogy 
legyen ereje elviselni mindazt, ami 

meg fog történni. Ez lehetne az el
beszélőnek egy rendkívül traumati
kus tapasztalat is, ehelyett számára 
is a megértés, az elfogadás dimen
ziója kötődik ehhez az emlékhez.

– A rendszerváltás után jöttek 
amerikai misszionáriusok, az össze
jöveteleken az ember kiállhatott és 
tanúságot tehetett a hitéről. Anyám 
kiment, és elmondta: nem azért 
imádkozott, hogy meggyógyuljak, 
hanem azért, hogy el tudja viselni 
azt, ami történik. Valahogy úgy érez
tem, ez a hitnek egy nagyon precíz, 
erőszakos, durva kifejeződése. 
Anyámék a nagyanyámmal akkor 
keresztelkedtek meg, amikor én 
négyéves voltam. Előtte hívő evan
gélikusok voltak, de rájöttek, hogy 
addig rossz úton jártak. Ez azt jelen
tette számomra, hogy nagyon erős 
a hite, és nem tévedett, amikor fele
kezetet váltott – tette hozzá Szilasi.

Klajkó Dániel megjegyezte: en
nél sokkal kisebb problémák na
gyobb traumaként jelennek meg 
a regényben.

– Az elbeszélő egy nagyon fa
sza ember, nem egy gyík – ahogy 

a kisebbik öcsém szokta mondani. 
Az emlékezés a jó oldalt hívja elő 
az emberből. Nem azok ütik meg, 
amik mindenkit megütnének, ha
nem az  apróságok. Igazából en
gem az ütött meg, amikor elküld
tek a zöldségeshez, és bepisiltem. 
Pedig már nem voltam kisfiúcska 
– fogalmazott Szilasi. – Ezek sok
kal jobban beleégnek az emberbe. 

Mire az ember felnő, traumák gyűj
teménye. Mindig megmondják, mit 
csináltál rosszul. Nem jó felnőni, 
azt pedig nem akartam, hogy 
panaszkiadvány legyen az  egész 
– hangsúlyozta a szerző.

Elég sokszor meghalt

– Azért elég sokszor meghaltam. 
Három és fél éves koromban volt 
az  agyhártyagyulladásom, majd 
nemrégiben az agydaganat. Ezek 
halálközeli élmények voltak, ame
lyeket feldolgoztam, úgyahogy. De 
nem az irodalom segítségével, mert 
nem gondolom, hogy az irodalom 
ilyen ügyekben segít. Nem tudsz 
traumát feldolgozni azzal, hogy le
írod. Az csak arra jó, hogy a meg
lévő vagy meg sem lévő kártyáidat 
megszellőztesd. Az talán kicsit se
gít a megértésében – fogalmazott 
Szilasi. Klajkó Dániel megjegyezte, 
az új regény továbbviszi a Luther ku
tyáinak bizonyos örökségét. Abban 
az értelemben, hogy abban a  re
gényben az agydaganatnak köszön
hetően az elbeszélő gyűjt, archivál. 

Egyfelől azért, mert nem tud gon
dolkozni, illetve kiesnek az agyából 
bizonyos események, történések, 
emlékek. Ez a regény szintén archi
válni, gyűjteni próbál, de egy sokkal 
inkább általános elmúlástapasz
talatban. Tudhatjuk a fiatal Szilasi 
Lászlóról, hogy nem tudott aludni, 
mert a saját szülei haláláról gondol
kodott. A kötetben van egy erőteljes 

nosztalgia és melankóliafaktor, fő
leg a gimnáziumi évekhez kapcso
lódóan, illetve az elbeszélő visszajár 
volt gimnáziumához, próbál vissza
kerülni abba a tapasztalatba. A má
sik erős rész, amikor az édesanyja 
történeteket mesél a saját család
jukról, és erről az elbeszélő jegyze
teket készít, címeket ír fel. Mintha 
ez a regény ezeket próbálná vala
hogyan restaurálni, újragyűjteni, ha
sonlóan archiválni, mint a Luther 
kutyáiban. Egyet tudsz ezzel érteni? 
– tette fel a kérdést Klajkó Dániel.

– Egyet tudok – felelte Szilasi 
lakonikusan, nem kis derültséget 
keltve. Majd folytatta:  – 11 éves 
koromban rájöttem, hogy ennek 
nem lesz jó vége. Akkor heten lak
tunk Békéscsabán, a Jaminában, és 
rájöttem, hogy belátható időn belül 
az ott lakók közül mindenki halott 
lesz. Ez végtelen szomorúsággal töl
tött el, majd melankóliával, majd rá
jöttem, hogy ez maga a depresszió. 
Ez a  gimnáziumban harmadikos 
koromban lehetett, és akkor nem 
nagyon volt még pszichológia. Nem 
voltak gyógyszerek. 

Arra emlékszem,  
amit elmeséltek

– Anyósa halálakor apám is becsa
varodott, mert egyszer lehülyézte 
a nagymamát, és nem tudta feldol
gozni, hogy nem békültek meg. El
kezdte pusztítani az órákat, minden 
időmérő szerkezetet. Rajta keresztül 
ismertünk egy orvost, hozzá anyám 
engem is elvitt. Kétféle gyógy
szer volt, az egyik kicsit felpörget
te, a másik lelassította az embert. 
Megkaptam a lelassítót. Elég sokáig 
tartott, mire kijöttem belőle. Későb
bi pszichiáterem azt mondta, hogy 
másfél év alatt mindenki kigyógyul 
a depresszióból, csak nem biztos, 
hogy megéli. Nekem szerencsém 
volt, mert megéltem, de nagyon 
nehéz ügy volt – mondta az író.

– Anyám esténként mesélte 
a történeteket. Nagyon büszke volt 
arra, hogy Békéscsabán, a Pozsonyi 
utcában egyenruhás emberek lak
tak, nem katonák, hanem postás, 
rendőr, vasutas. Ettől úgy érezte, ő 
nem proletár, hanem egy jaminai 
polgárlányka. Sokat mesélt a  ta
pasztalatairól. Ezeknek a történe
teknek az általam adott címét fölír
tam hosszúkás lapokra, és egyszer 
az a dobozka, amibe ezeket tettem, 
elveszett. Bizonyos értelemben ez 
a  regény annak az  újragyűjtése, 
mert arra emlékszem, amit elme
séltek – tette hozzá Szilasi László.

Hollósi Zsolt
A teljes interjú a szeged.hun  

olvasható.

Minden szava igaz, mégis regény a javából 
– így ajánlják Szilasi László új könyvét

Szilasi Lászlót Klajkó Dániel doktorandusz hallgató kérdezte. Fotó: Kuklis István
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Péter Bence: A zene is lehet olyan, 
mint egy tökéletes omlett

Valódi zenei kuriózum, a világhírű magyar zongoravirtuóz, Péter 
Bence nagykoncertje érkezik jövő júniusban a szabadtéri játékok 
Dóm téri színpadára. Az egykori csodagyerek mára a világ egyik 
legnevesebb zongoristája, zeneszerzője, akit sokan zseniális pop-
rock feldolgozásairól ismernek. Semmihez sem fogható, lendüle-
tes és kifejező játékstílusa átlépi a klasszikus és a popzene között 
feszülő határokat. Négy kontinens 45 országa után Szegeden lép 
fel – ajánlja a szabadtéri a fiatal zongoraművész estjét.

– Ön képes egyetlen zongorát kü-
lönleges technikával nagyzene-
karrá változtatni, a Péter Bence 
Live koncerten mégsem egyedül 
lép hazánk legnagyobb szabadté-
ri színpadára. A Szegedi Szimfo-
nikus Zenekar is közreműködik. 
Mire számíthat a közönség június 
28-án?

– Mondhatnám azt is, hogy 
egy hibrid műsorra, mert ugyan 
a koncert nagy részében a szimfo
nikus zenekarral fogunk játszani, 
de elhangzik majd néhány olyan 
szóló akusztikus szám is, saját 
szerzemények és feldolgozások, 
amikor a zongora billentyűi mellett 
a hangszer testét, húrjait használva 
imitálok más hangszereket. Ezeket 
aztán egy úgynevezett loop station 
vagy looper segítségével úgy épí
tem egymásra, hogy a végén való

ban úgy hangzik, mintha egy egész 
zenekar játszana, holott minden 
egyes hang a zongorából szárma
zik.  (Aki nem ismerné, a looper egy 
digitális felvevő, ami képes a leját
szott hangokat felvenni, tárolni és 
azonnal visszajátszani, ráadásul 
nemcsak rövidebbet, hanem több
perces részeket is, nem egyet, ha
nem többet, és váltogatni is lehet 
köztük. Van ennek egyfajta vará
zsa, különlegessége). 

– Ez valóban különlegesnek 
hangzik. És az  tudható, hogy 
a szóló dalok mellett a szimfoni-
kus zenekarral milyen programmal 
készülnek?

– A saját szerzemények mellett 
ismert filmzenék és slágerek szim
fonikus zenekarra átdolgozott verzi
ói hangzanak majd el. Számomra ez 
nagyon izgalmas, amikor egyetemre 

jártam, filmzeneszerzés szakon ta
nultam, sok ilyen kis szimfonikus 
művet kellett írni, de amióta 2015
ben koncertezni kezdtem, kizárólag 
a  zongorára összpontosítottam. 
Most azonban azáltal, hogy szim
fonikus zenekarra írok darabokat, 
vagy a meglévő feldolgozásaimat 
írjuk át, ismét van lehetőségem 
a  szimfonikus zeneszerzői kísér
letezésre és kiteljesedésre. Épp 
most érkeztem haza Nizzából, és 
egy új szerzeményt írok zongorára 
és szimfonikus zenekarra, elképzel
hető, hogy lesznek olyan darabok, 
amelyeket a szegedi közönség hall 
majd először. 

– Járt már Szegeden és a sza-
badtérin?

– A Dóm téren jártam, de a sza
badtéri játékokon sajnos még nem 
voltam. Különleges, hiánypótló al
kalom lesz nekem a jövő nyári kon
cert. 

– Koncertezett már hasonló, 
sőt sokkal nagyobb tereken, pél-
dául a BBC Proms Hyde Park-beli 
koncertjén, ahol 50 ezren hallgat-
ták. Vagy olyan koncerttermek-
ben, mint a  Sydney-i Operaház, 
a  Musikverein Bécsben, olyan 
arénákról nem is beszélve, mint 
az MVM Dome Budapesten. Mitől 
lesz más Szeged?

– Speciális extra alkalom, ne
kem egy teljesen más állapot, meg
foghatatlan, lelki rákészülést igé
nyel, mert itthon, Magyarországon 
játszom. Mert magyar vagyok, itthon 
nőttem fel, olyan, mintha hazamen
nék, és a családnak, a barátoknak 
játszanék. 

– Ha Magyarországon van, 
Hajdúböszörményben, a szülővá-
rosában él, most is onnan beszél-
getünk. Ott van otthon?

– Furcsa ez az otthon meghatá
rozás, mert viccesen szoktam néha 
mondani, hogy igazából a bőrönd 
az otthonom, meg a hotelszobák, 
de az év felét valóban itthon töltöm. 
Ilyenkor van időm dolgozni. Nagyon 
szép és jó a turnézás, meg a világ 
klassz is, de valamikor dolgozni is 
kell, és ez alatt azt értem, hogy új 
zenéket írni, gyakorolni, átiratokat 
készíteni. Erre Hajdúböszörmény 
tökéletesen alkalmas, higgadt, nyu
godt környezet.

– Ez a szülői házat jelenti?
– Is, éppen benne vagyok egy 

stúdióépítési projekt előkészítésé
ben. És ha jobban belegondolok, 
Nizzában, a napsütötte tengerpar
ton is el tudnám képzelni, hogy 
kialakítanék egy második otthont, 
ahol télen kellemes 16 fok van.

– Azt olvastam, szívesen főz, 
ha otthon van. Ezt is tanulta, vagy 
kikapcsolódás?

– Igen,  egyszerre  kikapcsoló
dás és elég komolyan vett hobbi is. 
Ha nem a zenével foglalkozom, ak
kor azonnal megyek a konyhába, és 
nekiállok valamit főzni. Autodidakta 
módon, illetve egy idő után a You
Tube és tematikus csatornák se
gítségével tanultam. Vannak olyan 
séfek, szakácsok, akiket követek. 
Ehhez a családom és a barátaim 
a közönség, rossz esetben a kutya.

– Mi a fő csapásirány a kony-
hában?

– Az olasz konyha, és végtele
nül egyszerű a magyarázat: az olasz 
konyha filozófiája, hogy minél keve
sebb erőfeszítéssel a maximumot 
hozzuk ki az ízekből. Elég kéthá
rom jól célzott, szezonális össze
tevő, amivel alig kell szinte valamit 
csinálni, és zseniális ételeket lehet 
létrehozni. És itt párhuzamot húzok 
a zenével: nem kell komplikáltabb 
dolgokat csinálni, egykét össze
tevőt kell mesterszintre fokozni. 
A  főzőiskolában nem véletlenül 
az omlettel kezdik, és azt kell hete
ken keresztül addig csinálni, amíg 
tökéletes nem lesz, és végül is 
abban csak tojás van, semmi más 
nem szükséges. Ugyanígy a zenénél 
is ezt érzem, hogy nehéz elkapni, 

de úgy kell tökéletes kiteljesedésre 
fejleszteni egyegy szimpla ötletet, 
mint egy tökéletes omlettet.

– Az idősebb korosztály számá-
ra talán szokatlan módon ön a kö-
zösségi médiában robbant be, és 
a népszerűség, a fellépések ked-
véért félretette az egyetemi tanul-
mányait a világ egyik leghíresebb 
egyetemén, a Berklee College of 
Music-on, amiért más mindenét 
odaadná. Egy pillanatra sem bán-
ta meg?

– Nem. Úgy érzem, minden 
megy a saját medrében, és innen 
nehéz kiszállni vagy visszafordulni. 
Egyébként sokszor eszembe jut, 
a mai napig szoktam azzal álmod

ni, hogy ott ülök az  egyetemen, 
és nagyon rosszul érzem magam. 
Ami azért furcsa, mert oda nagyon 
szerettem járni. Szerintem a mű
vészeteknél semmivel többet nem 
jelent az, ha ott lóg a falamon egy 
diploma, én biztos, hogy nem len
nék több tőle. 

– Mit szóltak a  döntéshez 
a szülei, akik pedagógusok?

– Ők is úgy látják, hogy minden 
aszerint alakult, ahogy szerettem 
volna, vagy még jobban is talán. 

– Rengeteg díjat és elismerést 
megkapott már. Melyikre a  leg-
büszkébb? És hol van ezek között 
az  a Guinness-rekorder akroba-
tateljesítmény, amivel világhírre 
tett szert? Mármint hogy képes 
volt 765 hangot leütni egyetlen 
perc alatt. 

– Ezt legszívesebben kitörölném 
a múltamból, de tudom, hogy nem 
lehet. Ilyenkor szoktam gondolni 
főleg külföldi interjúknál, amikor 
ez a második kérdés, hogy ez már 
olyan régen volt, próbálom elviccel
ni, és elmagyarázni, hogy ez csak 
viccből történt. Győzködtek, hogy 
csináljam meg, mert annak idején 
mindent gyorsabban szerettem ját
szani. 

– És mit szokott mondani szíve 
választottjáról?

– A zongorámról?
– Nem. Arról, hogy van-e párja. 

31 éves fiatalember, nem szokták 
megkérdezni? 

– (Nevet.) Ja! Váratlanul ért 
a kérdés. De tényleg annyira a mun
kámmal vagyok összeházasodva, 
hogy igazából másra nem is marad 
idő. Sokszor el is gondolkozom, és 
oda jutok, hogy vannak életciklusok 
vagy olyan pályák, amikor az ember
nek azt kell csinálnia, amit csinál. 
Ha nincs hiányérzetem, és teljesen 
boldog vagyok, akkor ez működik, 
és így teljesedik ki az életem.

Dombai Tünde 

Látványos, nagyszabású koncertet tervez Péter Bence a Dóm térre, 
ahol a szegedi szimfonikusok is közreműködnek majd. Fotók: Szegedi 
Szabadtéri Játékok

Annyira a munkámmal vagyok összeházasodva, hogy igazából másra 
nem is marad idő – mondta Péter Bence. 
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Dupla díjat hozott
a Mária országa

K
i o s z t o t t á k 
az eSzínház Fesz
tivál ’23 szakmai, 
közönség és kü

löndíjait Budapesten. A sze
gedi színház ősbemutatója 
két díjat is elhozott. Idén 
már második alkalommal 
hirdették meg az eSzínház 
Fesztivált magyarországi és 
határon túli magyar színhá
zak, független társulatok 
számára. A közönség szava
zatainak összesítését köve
tően az eSzínház Fesztivál 
idei közönségdíját a Szege
di Nemzeti Színház Mária 

országa című produkciója 
nyerte el. A  legjobb női 
főszereplőnek járó elisme
rést pedig a  darabban ré
genskirálynét alakító Botos 
Éva vehette át (képünkön 
Barnák László színházigaz
gatóval). Székely Csaba 
történelmi bohózatát ős
bemutatóként állította szín
padra Alföldi Róbert tavaly 
áprilisban a Kisszínházban. 
A Mária országának nem ez 
az első elismerése: a törté
nelmi bohózat februárban 
már elnyerte a Kortárs Ma
gyar Drámadíjat.

Szegeden divat az olvasás!
Egy személy – egy könyv

A Somogyi-könyvtár könyvajánló sorozatában Kiszin Miklós középiskolai 
tanár, zenész Presser Gábor Presser könyve I–II. címmel megjelent me-
moárköteteit ajánlja.

A 
hivatásom és a hobbim miatt 
a polcomon főleg zenei vagy 
zenével kapcsolatos könyvek 
várnak elolvasásra. A peda

góguséletforma miatt pedig leginkább 
a  nyári szünet idején van lehetőség 
válogatni közülük. 

Azt azért őszintén be kell vallanom, 
azok közé az emberek közé tartozom, 
akiknek manapság egy tablet könnyeb
ben kerül a kezébe, ha kikapcsolódni, 
olvasni vágyik. Mégis jöjjön most egy 
igazi könyv, egy kétkötetes, vaskos ki
adás, Presser könyve I–II. Negyvenegy 
év énekzene oktatással és ugyanany
nyi, vagy talán hosszabb muzsikus
léttel a  háttérben választottam ezt 
a könyvet.

A zeneoktatásban a diákoknak min
dig azt mondom, hogy kétféle zene lé
tezik: jó meg rossz. Nincsenek műfaji 
és egyéb megkülönböztetések. Az idő 
mindent bizonyít. Bach, Mozart vagy 
Liszt és Bartók muzsikáját már nem 
kell megkérdőjelezni, hogy jóe. Az év
tizedek és az évszázadok bizonyították. 
Így lehet az, hogy az úgynevezett könny
űzenében is születtek olyan alkotások, 

amelyeket ötvenhatvan év után is hall
gat a nagyközönség. Tehát valószínűleg 
jó zenék.

Presser Gábor (Pici bácsi, 75) Kos
suth és Erkeldíjas zeneszerző, zongo
rista, énekes, érdemes művész, a Víg
színház zenei vezetője, élő rocklegenda, 
az Omega és az LGT együttes meghatá

rozó alakja. Számos dal, sláger és szín
padi mű alkotója, amelyek kiállták az idő 
próbáját, és valószínűleg az elkövetkező 
ötvenszáz vagy több évben is fennma
radnak, mint jó zene.

Presser könyve (nem kronologikus 
sorrendben) élet és alkotástörténetek 
egymásutánisága, tele érdekes anek
dotával, egyéni kulisszatitkokkal. Miért 
tiltották be a ’70es években a Bummm 
című albumot? Miért kellett németre 
fordítani az LGT dalait? Kitől vette Pres
ser Gábor az első Magyarországon for
galomban lévő Hammondorgonát? És 
tényleg elveszette Varsóban a Somló? 
Ki volt az a zenész, aki az Omegában 
és az  LGTben is mindent el tudott 
intézni? Hogy került a zenekarba egy 
cirkuszi artista? És az a bizonyos ame
rikai turné miért nem hozta meg a várt 
világsikert?

Presser dalait sikerre vitte Zorán, 
Falusi Mariann és azok a  fiatalok, 
akiket felfedezett és felkarolt: Rúzsa 
Magdi, Oláh Ibolya. Ezek is jelzik em
beri és zenei zsenialitását. Presser 
könyvét jó szívvel ajánlom fiatal és 
rutinos olvasóknak egyaránt. 

Presser Gábor Presser könyve I–II. cím
mel megjelent memoárkötetei a Somo
gyikönyvtárból kölcsönözhetők.

Sikeres volt a szegedi foglalkoztatási program

A „Helyi foglalkoztatási együttműködések 
Szeged Megyei Jogú Város területén 2. ütem” 
elnevezésű, konzorciumi együttműködés 
keretében megvalósuló projektben 2019–2023 
között összesen 1 855 401 679 Ft európai uniós 
forrás állt rendelkezésre arra a célra, hogy 
Szeged városának foglalkoztatottsága javul-
jon, valamint új befektetők és szektorok 
letelepedését segítsék elő a településen.

A program első ütemének sikeres befejezése után 
a konzorciumi partnerek – Szeged Megyei Jogú 
Város Önkormányzata, mint kedvezményezett, a 
Csongrád-Csanád Vármegyei Kormányhivatallal 
és a Szeged Pólus Fejlesztési Nonprofit Kft.-vel – 
közösen valósították meg a szegedi vállal-
kozásokat és álláskeresőket segítő munka-
erőpiaci program második ütemét.

A Csongrád-Csanád Vármegyei Kormányhivatal 
2023. október 31-ig 1582 fő álláskeresőt vont be a 
projektbe. Ebből a létszámból 1224 fő, aki a 
foglalkoztatási paktumok keretében álláshoz 
jutott és 6 hónapig folyamatosan foglalkoztatott 
volt. A program keretében álláshoz jutók közül a 
programból való kilépést követő 180. napon 1105 
fő rendelkezett állással.

A pályázati forrás lehetőséget biztosított továbbá 
Szeged önkormányzata számára a befektetés-
ösztönzési tevékenység fejlesztésére. A 
tevékenység legnagyobb eredményei közül 
néhány példa: a Lufthansa Systems, az Envision 
Pharma, a Cosmo Consult, az HTEC Group, a 
thyssenkrupp Automotive Technology, valamint a 
Continental Autonomous Mobility Hungary 
szegedi fejlesztési központjának megnyitásában 
való közreműködés, továbbá egy százfős, üzleti 
szolgáltatóközpontok (BSC) témájú konferencia 
megszervezése volt.

Az idén záruló „Paktum 2.” projekt ünnepélyes 
zárórendezvényét november 14-én tartották.

A „Helyi foglalkoztatási együttműködések Szeged 
Megyei Jogú Város területén 2. ütem” elnevezésű, 
TOP-6.8.2-16-SG1-2018-00001 kódszámú, konzorciumi 
együttműködés keretében megvalósuló projektben 
2019–2023 között összesen 1 855 401 679 Ft európai 
uniós és hazai forrás állt rendelkezésre.



2023. NOVEMBER 27., HÉTFŐ 9VÉLEMÉNY

Sosem 
gondoltam volna

S
osem gondoltam 
volna, hogy az em
beriség megint itt 
tart. A  háború ár

nyéka ránk borul a XXI. szá
zadban, mikor szépen él
hetnénk. Rengeteg eszköz, 
tárgy segíti hétköznapjainkat. 
Ehhez képest egyáltalán nem 
így élünk. Klímaváltozás, fel
melegedés, szélsőséges idő
járás nehezíti életünk. Begyű
rűzött a háború szele. Magas 
árak, biztonságérzet hiá
nya, sorolhatnám. Jó indok 
a kormányoknak az adó és 
az áremelésre. Nálunk még 
a kétharmad is rátesz egy la
páttal. Csak a  gyűlölködés 
megy, és mindent lenyom
nak az emberek torkán. Az éj 
leple alatt hozzák a döntése
ket sokszor. Az ellenzéknek 
esélye sincs a beleszólásra. 
Oda jutott az országunk, hogy 
sereghajtók vagyunk az EU
ban. Már mi járunk bevásá
rolni a környező országokba. 
Nem ők hozzák ide a valutát. 
A magyarokat már sok helyen 
rossz szemmel nézik a felső 
vezetés miatt. A rossz dönté
seket általánosítják.

Most divat kozmetikázni 
a történelmet. Pedig ez na
gyon szomorú, emlékezzünk 
a  szörnyű náci Németor
szágra. Lassú agymosással, 
módszeres gyűlöletkeltéssel 
elérte a  célját Hitler. Már 
tudjuk, micsoda borzalma

kat, pusztítást, emberirtást 
szül a gonoszság, kapzsiság, 
ha erőre kap. Nem szabad 
csendben maradni. Igenis 
fel kell emelnünk a hangun
kat a háború ellen. Hogy egy 
diktátor se dönthessen éle
tekről, másokról, hitről.

A pénz a háború mozga
tórugója. Valakinek érdeke 
a fegyvereladás, az újraépí
tés, a hatalmas pénzmozgás. 
Jó lenne már, ha a rádióban 
és a tévében nem a kozmeti
kázott műsorok mennének. 
Régen a vasfüggöny hullott 
ránk, most a  népbutítás. 
Mégis hálát adok a sorsnak, 
mert akiket ismerek, józan 
ésszel gondolkodnak. 

Én se lettem milliomos, se 
milliárdos, pedig becsülettel 
végigdolgoztam az  életem. 
De nem is ez számít. Mindig 
legyen annyi, amennyi elég 
a  léthez. A  jó és tartalmas 
élet nem a pénz függvénye. 
Hálát adok a sorsnak, hogy 
a  dolgos, szorgos emberek 
teszik a dolgukat még ebben 
a változó időben is. Egyszer, 
remélem, a  lehajtott fejek 
felemelkednek, a szemekben 
barátság, szeretet, tisztelet 
fog tükröződni. A következő 
generáció jót adjon át gyerme
keinek. És ezt csak tőlünk tud
ják megtanulni. Tegyünk érte. 
Békét a világnak, és a szó tar
talommal töltődjön fel.

Albert Jusztina

Tisztelt Pukli Úr!  
Kedves István!

Levelednek örültem, és 
ugyanakkor meg is lepett. 

Örültem, mert azt írod, 
hogy Dániában „anyagilag 
mindenképpen jobb kint”, 
és hogy a „gyerekeiknek így 
tudnak megfelelő oktatást 
biztosítani”. És valóban, je
lenleg mindkét állításoddal 
nehéz vitatkozni.

Ha takarítasz, és ledol
gozod a napi 8 órát, akkor 
kész a munkanapod, foglal
kozhatsz a családdal, szóra
kozhatsz, olvashatsz, vagy 
csinálhatsz bármit a szabad

idődben. Mert a többi a sza
badidőd. Nem kell készülni 
a  másnapi órára, nem kell 
dolgozatot javítani, dogma
tikus egyentankönyvből ta
nítani és azon variálni, hogy 
magyarázzuk el a gyerekek
nek, hogy miért más a reali
tás, mint amit leírtak, és nem 
kell hülye tankerületi vezetők 
hittérítésének megfelelni.

Viszont egyegy ember, 
tanár, szülő vagy fiatal elme
het, de egy ország nem. És 
mi lesz ebből az országból, 
ha olyan józanul gondolko

dó, demokráciában hívő em
berek utánamennek annak 
a 600 ezer embernek, akik 
már így is elmenekültek eb
ből a rendszerből.

Mást is lehet. Mint ahogy 
Romániában csinálták. Ott 
100 ezer pedagógus sztráj
kolt, több százezer pedagó
gus és szülő ment ki az ut
cára tüntetni, mert értették, 
hogy az, ha a pedagógusok 
nincsenek megbecsülve, 
az  nem elsősorban az  ő 
ügyük. Hanem a gyerekeké, 
akiknek nem lesz tanáruk, 

a  szülőké és a  nagyszülő
ké. A  százezrek tüntetése 
meghátrálásra késztette 
a  román hatalmat, amely 
a duplájára emelte a fizeté
seket is. 

Ha 100  ezer tanár ná
lunk is sztrájkolna, akkor 2 
millió szülő nem menne be 
dolgozni, a hatalomnak nem 
lenne alternatívája, csak az, 
hogy enged, nem ragaszko
dik nemzetromboló rögesz
méjéhez. Vagy tényleg kiürül 
az ország...

Brandt István

55 éve végeztek a Vedresben

Nemrégiben tartotta az 55 éves érettségi találkozóját a Vedres István Építőipari Technikumban 1968-ban érettségizett 
4. B osztály. A találkozón tizenkilenc egykori diák vett részt. A vacsora alatt és után vidáman nosztalgiáztak a megjelentek, 
akik megemlékeztek az egykori tanáraikról, valamint arról a tíz osztálytársukról is, akik már nincsenek közöttük. Képünkön 
Forgó Ferenc, Vidéki Ágoston, Szvoboda László, Gábor István, Lukácsi Pál, Zsikai Tibor, Magyar László, Góg Mihály, Berényi 
Zoltán, Kövesi László, Ozvald Imre, Kovács Tibor, Cserhalmi László, Kincses Pál, Utassy Gábor, Kucsora Sándor, Madarász 
József, Hajdu Péter és Nagy Tibor.

Az 1963-ban dr. Kalmár László és dr. Muszka Dániel által alapított Kibernetikai Laboratórium 60. évfordulója alkalmából 
tartott ünnepséget megörökítő csoportkép ekkor készült. A fotón a Kibernetikai Laboratórium azon munkatársai láthatók, 
akik az 1990ben történt átszervezés előtt a laboratóriumban dolgoztak. Sajnálatos módon többen már nem lehettek jelen 
az ünnepségen, másokat az egészségi állapotuk, ismét másokat a távolság akadályozott a megjelenésben. 

Túlélhető 
állapot

V
annak, akiket mód
felett megvisel 
az évenként kétsze
ri óraátállítás. Lehet, 

hogy testileglelkileg érzéket
len tuskó vagyok, de eddig 
különösebb megrázkódtatás 
nélkül vészeltem át a téli–nyá
ri időszámításra való átállást. 
Tény, amikor még aktív voltam, 
egyszerkétszer pórul jártam 
az óraátállításkor. Mint okleve
les kazánfűtő folyamatos mű
szakban dolgoztam, és volt, 
hogy egy órával tovább kellett 
maradnom, és olyan is volt, 

amikor egy órával hamarabb 
kellett megjelennem a munka 
frontján. Inaktívként még ilyen 
veszély sem fenyeget.

Egy óra ide vagy oda, cse
kélységnek tűnik. Viszont, 
akik rendszeresen utaznak 
nagy távolságokra repülőgép
pel, mint például a hiperaktív 
külügyminiszterek, azok
nak biztos, hogy megsínyli 
a szervezetük az akár több 
időzónán át való ideoda röp
ködést. Csodae, hogy a mi 
külügyérünk is olyanamilyen?

Méhes János

Tisztelt Olvasóink!

Szerkesztőségünk fenntartja a  jogot arra, hogy 
az észrevételeket, olvasói leveleket rövidítve, szerkesztett 
formában adja közre.

60 éves a Kibernetikai Laboratórium
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Sportmix

ISMÉT OTT LESZÜNK AZ 
EB-N! A  magyar labdarú
góválogatott 3–1re legyőz
te a  vendég montenegrói 
csapatot Európabajnoki se
lejtezőn, így csoportelsőként 
végzett és a második kalap
ból várhatja december 2án 
a  jövő évi kontinensviadal 
sorsolását. A meccsen a kez
dőben kapott helyet a szege
di születésű, Bordányban és 
a Tisza Volán SCnél nevelke
dett Ádám Martin, aki néhány 
nappal korábban gólt szerzett 
a Bulgária elleni, idegenbe
li 2–2 alkalmával. A  szak
mai stábban is akadt szege
di: Marco Rossi szövetségi 
kapitány segítője a korábbi 
22szeres válogatott Laczkó 
Zsolt volt. A Puskás Arénában 
aratott sikernek köszönhető
en a nemzeti együttes már 
12 találkozó óta nem talált 
legyőzőre –  legutóbb 2000 
márciusa és 2001 áprilisa 
között volt ilyen sorozata –, 
és 1976 után zárt ismét ve
retlenül naptári évet.
MÁTHÉ CSAPATOT KERES. 
Máthé  Dominik jobbátlövő 
nyáron távozik a PSG férfi ké
zilabdacsapatától, a felek nem 
hosszabbítanak szerződést.

„Vannak érdeklődők, és 
bár még nincs meg, de ha
marosan kiderül, hova fo
gok igazolni” –  nyilatkozta 
az  M1 aktuális csatornán. 
Hozzátette, még nem tudja, 
mit hoz a jövő, de egyszer jó 
lenne ismét Magyarországon 
játszani, bár külföldön is jól 
érzi magát, úgyhogy nehéz 
döntés előtt áll. Ha hazatér, 
akkor nem kérdés, hogy 
csak két csapat jöhet szóba: 
az OTP BankPick Szeged és 
a Veszprém.

Máthé  Balatonfüredről 
előbb a norvég Elverumhoz 
igazolt, majd tavaly nyáron 
lett a  PSG játékosa. Térd
szalagszakadás miatt tavaly 
februártól egy évig nem kézi
labdázhatott.
IRÁNY A  VÁLOGATOTT! 
Megfiatalított csapattal vesz 
részt az  idei csapatbajnok
ságon a  Tisza Tollas SE. 
Az  utánpótláskorú játéko
sok még így is jól helytáll
tak az első körben, így a cél 
a dobogó és az, hogy a fiata
lok tapasztalatokat gyűjtse
nek, amelyeket később tud
nak kamatoztatni. Jó hír, hogy 
az egyesület versenyzői kö
zül Könczöl Ádám és Keresz
ti Zoltán is a válogatott tagja 
lett, mindketten részt vehet
nek az egynemű csapatEu
rópabajnokság selejtezőin.

F
elejthetetlen hetet töl
tött Spanyolország
ban, a XIX. Fit Kid Eu
rópakupán a szegedi 

Phoenix Fitness SE tizenhat 
versenyzője. A lányok fantasz
tikusak voltak, csapatként 
küzdöttek és szorítottak egy
másnak, egymásért. Az Ekn 
a  különböző kategóriákban 
összesen kilencszáz versenyző 
lépett színpadra hét ország szí
neiben. Minden kategóriában 
és korcsoportban szoros volt 
a verseny, az I. osztály egyéni 
kategóriájában csak két kor
csoportban nyert magyar, egyi
kük Rideg Kata, a Phoenix ver
senyzője volt, aki így megvédte 
a 2022es címét.

Fárasztó és eseménydús 
versenyt zárhattak a Phoenix 
sportolói, edzői és szurkolói, 
de elmondásuk szerint min
den perce megérte. Sokat 
készültek, hogy a legjobbak 

közé kerüljenek, illetve meg
mutathassák tudásuk legja
vát, ami sikerült is. Felkészítő 
edzők: Balázs Kinga, Czava
linga Dóra, Kovács Gabriella, 
MakraTóth Lili, Szabó Nóra, 
Horváth Alex.

XIX. Fit Kid Európakupa, 
szegedi eredmények, egyéni, 
I. osztály, Ekdöntő: 1. Rideg 
Kata, 3. Szabó Vivien, Ek 
open: 2. Domonkos Luca, 
II/A osztály: 3. Pap Evelin, 
csapat, I. osztály: 3. Vegas 
(Birtók Hanna, Bíró Viktória, 
Domonkos, Füle Alíz, Rideg, 
Szabó Nóra, Szabó V., Vidicz
ki Jázmina), 6. Duo (Rideg, 
Szabó V.), Acro Free Dance 
kategória: 2. Beyoncé (Birtók, 
Bíró, Domonkos, Füle, Rideg, 
Szabó N., Szabó V., Vidiczki), 
8. Soldier (Bánóczki Jázmin, 
Gémes Gerda, Iványi Hanna, 
Kiss Neszta, Kómár Eszter, 
Pap, Tóth Tamara).

Remekeltek 
az Európa-kupán

Szegedi címvédés 
a bajnoki pontversenyben

Megint az MVM Szegedi VE lett az ország legjobbja

Megszerezte tizenkilencedik  
ob-aranyát Nagy Péter

Horváth Laura is remekelt a súlyemelők országos bajnokságán

L
ökéscsúccsal lett 
aranyérmes kategóri
ájában Horváth Laura 
a  súlyemelők orszá

gos bajnokságán, Nyíregyhá

zán. A Szegedi Lelkesedés SK 
sportolója, aki nemrég egy 
másik erőműfajban, cross
fitben világbajnoki címet 
szerzett, az obn a 76 kilósok 

súlycsoportjában nyert úgy 
összetettben 215 kilogram
mal, hogy a második fogás
nemben 120 kilóval megjaví
totta saját, addig 117 kilóval 
őrzött magyar rekordját.

A férfiaknál klubtársa, 
Nagy Péter is diadalmasko
dott kategóriájában 340 ki
lós összteljesítménnyel. A 37 
éves klasszis a  plusz 109 
kilogrammosoknál folytatta 
2005 óta tartó sorozatát, 
hisz megszakítás nélkül 19. 
alkalommal lett ólomsúlyú 
magyar bajnok. A  szegedi 
óriásnak a címvédéshez ele
gendő volt egyegy sikeres 
gyakorlat: mind szakításban 
(150 kg), mind lökésben 

(190 kg) csupán a kezdőfo
gására jött ki. A háromszoros 
olimpikon Nagy az M1nek el
árulta: a verseny előtti ebéd
nél kicsit megsérült a dereka.

– Felálltam a székből és 
meghúzódott. Nem akartam 
kockáztatni, mert ebben 
az  évben még lesz három 
versenyem, úgyhogy a kötele
ző minimumot teljesítettem. 
Ez volt a cél, amiért jöttem, 
kicsit többet akartam volna 
emelni, de a felesleges sérü
lést el akartam kerülni – fej
tette ki. Hozzáfűzte: a  fáj
dalomcsillapítók megtették 
hatásukat, így nem érezte 
a  már régebb óta meglévő 
térdproblémáját.

– Ha nem a térdem, ak
kor úgy látszik, a derekam, 
valami mindig közbejön, re
méljük, hogy a nagyobb ver
senyeken már nem lesz ilyen 
probléma. Itt szerencsére be
lefért – emelte ki.

Jelezte, a februári Eb bele
esik az alapozásába, ott vár
hatóan még nem lesz csúcs
formában, amit az  áprilisi 
thaiföldi vkversenyre időzít, 
ahol elvárásai szerint 400 
vagy 410 kilogramm fölött kell 
emelnie, ebben az esetben 
úgy érezné, mindent megtett, 
hogy ott lehessen Párizsban.

– A verseny meg az élet 
majd eldönti, hogy ez elegen
dőe, vagy sem – tette hozzá.

Sorozatban harmadszor az MVM Szegedi Vízisport 
Egyesület nyerte a Magyar Kajak-Kenu Szövetség tag-
szervezetei közötti bajnoki pontversenyt. A második 
helyen a Győr, a harmadikon a KSI végzett.

A 
győztes szege
di egyesület 100 
ponttal javított ta
valyi pontszámán, 

így több mint 450nel előzte 
meg az ismét második Győrt.

– Rendkívül bonyolult és 
összetett fejlődési folyamat 
eredménye az újabb siker – 
mondta a szövetség honlap
jának Petrovics Kálmán, az 
MVM Szegedi VE klubigazga
tója. – Sík Márton szakmai 
igazgatónk irányításával jól 
szervezett csapatmunka fo
lyik az egyesületünkben, min
denkinek megvan a feladata 
és a felelőssége. Gratulálok a 
teljes stábunknak, a verseny
zőknek, az edzőknek, a szak

embereknek, akik nem csak 
az egyesületért, de az egész 
kajakkenu sportért dolgoz
nak a mindennapokban. Egy 
nagyon erős háttérbázist 
tudtunk kiépíteni az elmúlt 
időszakban, a sportszakma 
mellett a gazdasági terüle
tek és a létesítményvezetés 
is nagyon stabilan működik.

A klub mottója az, hogy 
„Bajnokokat nevelünk”, Pet
rovics szerint mindkét szót 
külön értelmezik.

– Nem csak eredmények
ben mérjük a gyerekeket, 
hanem olyan bajnokokat ne
velünk, akik időszakról idő
szakra le tudják önmagukat 
győzni és jobb teljesítményt 

tudnak nyújtani. A nevelésnél 
pedig nemcsak az edzésekre 
gondolunk, hanem embere
ket is nevelünk. Akár kiemelt 
eredményt ér el a sportoló, 
akár nem, a személyiségének 
a fejlődéséhez próbálunk hoz
zájárulni, hogy hogyan tudják 
majd a sportban tanultakat 
hasznosítani a mindennapi 
életükben – mondta.

Azt is elmondta, hogy 
az egyesületi stratégiában 
van néhány kiemelt terület, 
amelyben további előrelépés 
szükséges.

– Ilyen a női versenyzők 
arányának a javítása és ennek 
az egyensúlynak a felállítása, 
hiszen a női kajakosok és ke
nusok jóval kevesebben van
nak az egyesületben. Ezenfelül 
a szabadidősport is egy ilyen 
fejlesztési terület a stratégiánk
ban – zárta szavait Petrovics.

Hemzsegnek a tehetségek: közös képen az ifjúsági világbajnok Kiss Ágnes, Molnár Csep-
ke, Molnár Csanád és Szarka Krisztián, az ifi vb-ezüstérmes Paragi Petra, valamint a ma-
ratoni Európa-bajnok Gyányi Milán és Marenec-Dózsa Zsombor. Fotó: SZVE

Nagy Péter és edzője, Oláh Imre.

Rideg Kata és Szabó Vivien is szenzációsan szerepelt.  
Fotók: Phoenix
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Időjárás-előrejelzés Szegedre:
felhős, havas esős idő várható

November 
27.

hétfő

November 
28.

kedd

November  
29.

szerda

November 
30.

csütörtök

December  
1.

péntek

December
2.

szombat

December  
3.

vasárnap

Gyengén 
felhős
8/0

Virgil

Közepesen 
felhős
7/-1

Stefánia

Zápor

6/-1

Taksony

Havas
eső
7/0

Andor, 
András

Havas
eső
7/-1

Elza

Közepesen 
felhős
7/-1

Melinda, 
Vivien

Közepesen 
felhős
6/0

Ferenc, 
Olívia

Szeretne 2 ajándék belépőt nyerni a Fekete ház Hungarikon című kiállítására? Játsszon velünk! Küldje be a Szegedi Tükörnek a skandináv rejtvény megfejtését, valamint a nevét 
és elérhetőségét (lakcím, e-mail-cím, telefonszám) a szegeditukormegfejtes@szegedvaros.hu e-mail-címre, vagy dobja be a városháza portáján kihelyezett gyűjtőládába! Beküldési 
határidő: november 29. A nyerteseket e-mailben vagy telefonon értesítjük. Kedves Játékosunk! A rejtvény megfejtésének beküldésével hozzájárul ahhoz, hogy a sorsoláshoz szüksé-
ges adatait szerkesztőségünk az Európai Parlament és a Tanács vonatkozó adatkezelési rendeletének megfelelően kezelje és tárolja. Adatait legkésőbb három hónap múlva meg-
semmisítjük. Az előző számunkban megjelent rejtvény megfejtése: Beretzk Péternek, a szegedi Fehér-tó atyjának munkássága nemzeti érték. A nyertes: Újvári István. Gratulálunk!

Kiadó: Szeged Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala (6720 Szeged, Széchenyi tér 10.)
A kiadásért és a szerkesztésért felelős: Szabó C. Szilárd. ISSN: 15894282

Nyomás: Mediaworks Hungary Zrt. Nyomda, Szeged
Felelős vezető: Marancsik Roland nyomdavezető

Hírek a városról, a polgármesterről: www.szeged.hu, www.szegedvaros.hu;
a Facebookon: www.facebook.com/drbotkalaszlo, Emailcím: szegeditukor@szegedvaros.hu

SZEGEDEN KÖTÖTTEK  
HÁZASSÁGOT  
NOVEMBER 11-ÉN:
Magyar István és Gurdics Mó
nika, Sőreg Gábor és Váradi 

Orsolya Anna, Fazekas Máté 
László és Csanádi Viktória, 
Hegedűs Máté és Kazinczi 
Kinga.

SZEGEDEN SZÜLETTEK:
Terhes Dánielnek és Kotroczó 
Katának 2023. 10. 30án Olí
via Nara, Gyenge Gábornak 
és Jenei Gabriellának 2023. 
10. 30án Alexandra, Berta 
Lászlónak és Fodor Ágnes
nek 2023. 10. 30án Olívia 
utónevű gyermeke született.

GRATULÁLUNK!

NOVEMBER 29., SZERDA
Hekáné Dr. Szondi Ildikó: 14.00–16.00 óra. A jelzett időponton belül elérhető a 30/963
8137 telefonszámon és a szondi.ildiko@szeged.eu címen.
Tóth Károly: 17.00 óra. Somogyikönyvtár Északvárosi Fiókkönyvtára (Gáspár Z. u. 6.).
DECEMBER 2., SZOMBAT
Kothencz János: 10.00–12.00 óra. (Csongor tér 12.)

Képviselői fogadóóra

Anyakönyvi hírek
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EZEN A HÉTEN AZ ÚJSZEGEDI VIDÁMPARKRÓL MUTATUNK EGY RÉGI FÉNYKÉPET. A helyi sajtóból nyomon követhető, hogy a hatvanas évek
ben a Cserepes soron, a volt Kertésztéglagyár helyére tervezett építeni a város egy „szórakoztató kombinátot” állatkerttel, sportlétesítményekkel. Több 
szegedi üzem felajánlotta a segítségét, egyének is tehettek felajánlást társadalmi munkára. 21 szórakoztató eszközt állítottak volna fel, a vizes körhin
tától az óriáskeréken át a mini elvarázsolt kastélyig. A feladatok több mint felét társadalmi munkával akarták megvalósítani, 1961re tervezték a nyi
tást. A Cserepes sori helyszínt elvetették, aztán szóba került az újszegedi liget, majd arról született döntés, hogy Móravároson nyit majd meg, a IIes 
kórházzal szemben. Úttörővasút kötötte volna össze ezt a részt a vágóhíd melletti villamosmegállóval. Végül 1964. május 1jén átadták a vidámparkot 
– az újszegedi ligetben. A részben elkészült park megnyitójáról azt írták: a helyiek több mint 20 ezer órát dolgoztak a parkon társadalmi munkában. 
„A szegediek ezrei (…) jöttek ásni, földet lapátolni.” A megnyitóról pedig úgy számoltak be: gyerekek és felnőttek ezrei rohamozták meg a pénztárakat, 
hogy a hajóhintára vagy az erőmérő rakétára jegyet válthassanak. Fotó: Régi Szeged Facebookoldala

Szeged régen

A programokról minden megtalálható a szeged.hu-n, a Prog-
ramok pont alatt.

DIÓTÖRŐ
Helyszín: Nagyszínház
Időpont: november 29., szer
da, 19 óra és november 30., 
csütörtök, 15 és 19 óra
Mesebalett.

VASÚTMODELL- 
KIÁLLÍTÁS
Helyszín: SzentGyörgyi Al
bert Agóra
Időpont: december 1–3.

SZEGEDI  
KARÁCSONYI HETEK 
Helyszín: Dóm tér
Időpont: december 1–24.

A KÉT KOREA  
ÚJRAEGYESÍTÉSE
Helyszín: Kisszínház
Időpont: december 1., 2., 3., 
5., 19 óra
Abszurd játék.

AUREVOIR- 
KONCERT
Helyszín: IH Rendezvényköz
pont
Időpont: december 1., pén
tek, 19 óra
Vendég: The Pontiac.

MIKULÁS KUCKÓ
Helyszín: Petőfitelepi Műve
lődési Ház
Időpont: december 2., szom
bat, 9–12 óra

MIKULÁS  
A BÁBSZÍNHÁZBAN
Helyszín: Kövér Béla Báb
színház
Időpont: december 3., vasár
nap, 14.30 és 17 óra, decem
ber 5. és 6., 17 óra
4 éves kortól.

Mikulás a bábszínházban, karácsonyi hetek a Dóm téren

KOS (III. 21–IV. 20.)
A héten sok energiája lesz, 
ezért érdemes lehet új kihí
vásokat keresni. A munkában 

és a magánéletben is sikeres le
het, ha bátran vállalja a felelőssé
get és a kezdeményezést, ugyan
akkor legyen nyitott a tanácsokra 

és a kritikára is.
BIKA (IV. 21–V. 20.)
Most érdemes lehet a tanu
lásra koncentrálnia, mert lel

kes és optimista hozzáállás fogja 
jellemezni önt a héten, így aztán 
új tapasztalatokat és sok hasznos 
tudást szerezhet. A kíváncsiság 
kellően motiválhatja önt.
IKREK (V. 21–VI. 21.)

Most az érzelmek fognak fon
tos szerepet játszani a min
dennapjaiban, ezért elsősor
ban a  családjára érdemes 

koncentrálnia. A  munkában és 
a pénzügyekben nem vágyik nagy 
változásokra, inkább a megfon

toltság jellemzi majd.
RÁK (VI. 22–VII. 22.)
A héten a változatosságra tö
rekvés lehet a  legfontosabb 

önnek. A munkájában most a kre
ativitás jellemzi önt, ezáltal sok új 
ötlete támadhat. Szabadidejében 
izgalmas programok révén élvez
heti barátaival a társasági életet.
OROSZLÁN (VII. 23–VIII. 22.)
A napokban a rendszerességre és 

a hasznosságra törekszik, így 
a munkájában is szorgalmas 
és pontos, és emiatt sok fel

adatot és problémát megoldhat. 
Ne legyen ugyanakkor túl szigorú 
és kritikus másokkal.

SZŰZ (VIII. 23–IX. 22.)
A hetét a sikerre való törek
vése határozhatja meg. Most 
mind a  munkájában, mind 

a  társadalmi életben magabiz
tosnak érezheti magát, ezért sok 
elismerést és tiszteletet kaphat. 
A magánéletében is ön lehet a kö
zéppontban.

MÉRLEG (IX. 23–X. 22.)
Ha a munkájában és a pénz
ügyeiben kellően erélyes és 

határozott lesz a következő na
pokban, akkor fontos eredmé
nyeket, illetve nyereséget is elér
het. Ugyanakkor magánéletében 
ne felejtse el kimutatni a valódi 

érzelmeit.
SKORPIÓ (X. 23–XI. 21.)
A héten leginkább a harmó
niára vágyik, és arra, hogy 

a baráti kapcsolatait megerősítse. 
Ha a munkájában az együttműkö
désre törekszik és kerüli a konflik
tusokat, sokat javulhat viszonya 

a kollégáival.
NYILAS (XI. 22–XII.21.)
A héten igen intuitív lesz, 
szárnyalhat a  fantáziája, 

ezért érdemes lehet új dolgokba 
vagy egy nagyobb projektbe bele
fogni, mert most könnyebben si
kerre viheti elképzeléseit.
BAK (XII. 22–I. 20.)

A héten elismerést és sikert 
érhet el a munkájában, hogy
ha céltudatos és fegyelme

zett lesz. Kollégái értékelni fogják 
megbízhatóságát és felkészültsé
gét. Magánéletében is jó időszak 
vár önre.
VÍZÖNTŐ (I. 21–II. 19.)

A napokban kreatív és inno
vatív lehet, új ötleteivel le
nyűgözheti környezetét. Ne 

hagyja, hogy mások véleménye 
befolyásolja a döntéseit, legyen 
határozott, és bízzon az ösztöne
iben.

HALAK (II. 20–III. 20.) 
A következő napokat a sta
bilitásra és a  biztonságra 
való törekvés jellemzi majd 

az ön számára. Ennek megfelelő
en a munkában és a pénzügyek
ben is óvatosan fog cselekedni, 
és nem kockáztat feleslegesen.

Horoszkóp


